
simbol al înnoirii muzicii naţionale. La vîrsta de 
şaizeci de ani, un alt compozitor important este 
Finn Mortensen, profesor de compoziţie la Aca
demia de muzică din Oslo. El exercită o influenţă 

hotărîtoare asupra tineretului, fiind un dodecafo
nist capabil să împace intonaţia cea mai modernă 

cu fondul arhaic al c:întecului şi dansului nostru 
popular. O altă personalitate interesantă este Arno 
Nordheim, în vîrstă de cincizeci de ani, cunoscut, 
apreciat şi solicitat de public, in ţară şi peste hotare. 
Iată compozitorii care influenţează simţitor evoluţia 

muzicii şi orientările compozitorilor noştri. 

- După părerea dumneavoastră, bazată pe o atit 
de vastă experienţă concertistică, care este viitorul 
muzicii? 

- Cred că o mare parte din ceea ce se scrie 
azi în diferite genuri, la noi ca şi în alte părţi, va 
fi dată in curind uitării. E prea multă căutere arti
ficială de_ NOU, de şocant, de nemaiauzit, incit nu 
va supravi-eţui decît puţin din creaţia de azi. Va 
rămîne doa,r ,ceea ce are un ton personal, ceea ce 
izvorăşte dintr-o desăvîrşită sinceritate, lucrările care 
reflectă in profunzime individualităţile creatoare 
reale. 

- Care sint relaţiile dumnavoastră cu publicul ? 

- Ca pianist, încerc sii-i ofer, fireşte, ceea ce 
poate fi mai bun în profesiunea mea de interpret 
şi .caut, totodată, să-i înţeleg cit mai bine capaci
tatea de recepţionare a noului, la care îl călăuzesc 

treptat, fără a-i brusca apercepţia, gusturile, pre
tenţiile. De asta prefer programele alcătuite din ceea 
ce a f05t preluat anterior de auditori, spre a inter
cala cu parcimonie îndrăznelile creatorilor tineri de 
azi, dintre care unii mai au şi cite reva de spus, 
dincolo de înnoirile pur tehnice. Insă activitatea 
concertistică propriu-zisă, oricit de bogată şi de va
riată, nu ' mă sat-isface pe deplin. Caut astfel cu 
publicul larg şi o altă cale de comunicare, mai 
frecventată şi mai la îndemînă decît muzica. Iată 

de ce, susţin de mai mulţi ani ·- şi sper că pot 
continua încă mult timp - o rubrică zilnică în 
marele cotidian politic din ' capitala norvegiană, 

Verdens Gang. In al'ticolele mele pledez - atacînd 
cele mai diverse subiecte prilejuite de viata coti
diană - pentm maxima sensibilizare a omului de 
rînd, încercînd astfel să-l apropii cit mai mult de 
ar-tă, de înţelegerea ei, de pătrunderea rostului şi a 
frumuseţii muzicii în viaţa omenească ... 

Kjell Baekkelund, care a promis să se înapoieze 
cit mai curind la noi pentru o se1;e de concerte în 
capitală şi provincie, este nu doar un mare muzi
cian al ţării sale, ci · şi un ·adevărat homo univer

salis, care se folo;eşte de multiplele modalităţi con
tempor_ane ale comunicării cu masele. Activităţile 

sale sînt nu num~ deliberate, ci şi determinate de 
profilul spiritual al epocii prezente. lntr-o astfel de 
epocă agitată şi răvăşită de contradicţii, neliniştită 

$i căutînd pretutindeni un orizont de lumină şi cer-

titudini, el exprimă idealul estetic şi etic al marilor 
artişti din toate timpurile : acela de a fi prezent 
în viaţa semenilor săi cu tot ce poate să le ofere 
o bogată şi înzestrată personalitate artistică. 

Artistul acesta nu propagă o muzică anumită şi 

nici doar ar,umite id€i, ci însăşi MUZICA şi IDEEA, 
posibilitatea îmbogăţirii şi desăvîrşirii umanităţii din 
noi prin artă, prin cultură, prin cunoaştere. Astfel, 
pe lingă rubrica sa cotidiană într-un important ziar 
norvegian, el activează în organizaţia culturală 

- susţinută de fundaţii, asociaţii şi persoane parti
culare - ,,Muzica în şcoală", care face o intensă 

propagandă pentru muzică, peru:tu oo tineretul s-o 
îndrăgească de timpuriu, ţin,înd conferinţe, susţi

nînd concerte-lecţie şi dind recitaluri în fiecare an 
în aproape trei sute de localităţi norvegiene lipsite 
de activităţi mu2iicale. 

Kjell Baekkelund desfăşoară astfel o activita-te 
misionară în slujba artei şi a educaţiei morale şi 

estetice a poporului său. 

George SBARCEA 

Marcia Siegel, 
critic de dans din S.U.A. 

Miercuri 17 martie '82 ATM-ul a fost gazda unei 
interesante întîlniri la care a avut amabilitatea să 

participe Marcia Siegel - critic de dans din S.U.A. 
Licenţ.iată a uiversităţii din Connecticut, M. Siegel 
activează ca directoare 1a „Texas Institute for Dance 
Criticişm" şi ca membră a numeroase jurii, la fes
tivale de dans din S.U.A. De asemenea, susţine con
ferinţe şi demonstraţii pracUce la „Smithsonian 
Institution" din S.U.A., l3 Paris, Londra, Graz şi 

Bu,iapesta, obţin!nd în 1976 o bursă Gugg,enheim. 
Autoare a numeroase articole şi lucrări de specia
litate, colaboratoare la publicaţiile Soho Weelcly 

News şi Hudson Review, în prezent M. Siegel scrie 
o c3.I'te despre Doris Humphrey, intitulată Days on 

Earth, 

- Am fost acum ciţi ·va ani în S,U,A. şi am văzut 

lucruri foarte contradictorii printre manifestările ar

iistice vizionate. Există în contextul actual, de pro

funde căutări şi transformări pe tărîmul artei, vreo 

direcţie pe care o consideraţi mai importantă în pei
sajul dansului contemporan, pentru arta coregrafică 

în general? 

- Intr-adevăr spectacolul de creaţie artistică în 
S.U.A. prezintă o mare varietate de genuri. E6te 
greu să alegi, din această paletă multicoloră a ma
nifestărilor, o direcţie care să le domine. Pentru că 
important este ceea ce face fiecare în parte. In ge-
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neral ideea de a privi dansul ca un spectacol tea
tral e depăşită. Urmărind într-un spectacol core
grafic o demonstraţie de paşi şi mişcări - pentru 
publicul nostru acest.ea sînt lucruri care nu repre
zintă un succes. Important este ca fiecare manifes
tare să-şi păstreze şansa de a nu fi ceva special 
pentru ca în propria sa deterrnina:·e ea să-şi poată 

găsi propriul ascultător, propriul ecou. Cred că pen
tru a avea valoare, o experien(:ă artistică nu tre
buie neapărat să iasă din obişnuit. 

- Baletul teatral, pantomima, sînt citeva din for
mele de manifestare a artei coregrafice. Aţi consta
tat în rîndul artiştilor coregrafi, a iubitorilor dan
sului contemporan, o anumită înclinaţie pentru una 
din formele amintite ? 

- Incă din 1960, în S.U.A. a început o revo.Iuţi2 

în arta dansului şi de fapt în toate aiiele. Majori
tatea căutărilor, a experienţelor actuale, duc mai 
depa1ie ideile manifestate în acea vreme. Nu pot 
să spun însă că în matel"ie de a1iă coregrafică 

creato.rii preferă una din fo1·mele ei de manifestare 
la care vă referiţi. Există o serie de grupuri neaca
demice (post-moderne), care lucrează în stiluri dife
rite de compoziţie liberă, fără ca pe an5amblu să se 
distingă o anumită direcţie de concepţie. Este o 
do.vadă în plus că ne aflăm încă în perioada expe
rimentărilor. 

- Aceste grupuri moderne, neacademice, pe care 
le amintiţi, lucrează în colabora;·e cu pir:tori, urmei-· 
rind pe ansamblul gesturilor, a mişciirilor, a paşilor 

respectivilor dansatori, realizarea unei imagin; pic
turale moderne ? Deci, ce ne puteţi spune despre 
relaţia pict1J,ră modernă - balet modern? 

- Majoritatea post-modernişlil0r şi-au pierdut in
teresul pentru · colaborarea cu pictcri sau muzicieni, 
ei fiind preocupaţi, în a1ia pe care o slujesc, in 
exclusivitate de mişcare. Ideea de colaborare a fost 
întotdeauna privită cu rezervă, deci dificil de rea
lizat. Pentru că, într·•O colaborare, există întotdeauna 
un compromis. ln legăturile maeştrilor dansului cu 
muzica compozitorilor moderni, sau una sau cea
laltă din cele două componente ale actului de cre;i.
ţie coregrafică avea de suferE. Intr-o astfel de 
relaţie, coregraful, pentru a se simţi liber, necon
strîns de nici un fel de acţiune exterioară (fie ea 
şi muzica), preferă He să dansez-e pe o muzică cu
noscută, fie să domine partitura compozitorului. Pro
blemele de decor, costume, nu contează. Există chiar 
o tendinţă de inspiraţie autobiografică, aceea de a 
putea observa într-un spectacol caregrafic îmbrăcă

mintea şi ambianţa întîlnite în viaţa de toate zilele. 
tntr-un cuvînt, muzica, dansul ~i artele în general 
merg pe drumuri paralele. 

- Ati spus că rezultatul unei colaborări dintre 

un coiegraf şi un compozitor este un compromis. 

Vd refereaţi la un compromis total, sau, ca urmare 

a acestei situaţii au apărut compozitori ca,re scriu 

muzici numai pentru balet ? 
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- Da, sînt compozitori care scriu muzică pentru 
balet, sînt compozitori tradiţionalişti care compun 
mu21ca spre a fi dansată. Există, de asemenea, 
muzică electronică pe care artiştii coregrafi îşi com
pun paşii şi mişcările, dar mai ales, există dansa
tori care îşi scriu propria muzică pentru balet. 

- Actul de creaţie artistică în arta coregraf icâ 
este un act unic, irepetabil. Cinematograful a fost 
destul de rar folosit pentru a imortaliza pe peliculă 

acest eveniment. Totuşi, atunci cînd a făcut-o, în 
ce măsură imaginea de film a putut stimula spec
tacolul de balet ? 

- Personal, am încercat să încurajez aceste ma
nifestări, peste tot pe unde am fost, prezentînd 
filmul ca mate•rial didactic. Şi, cu toate acestea, 
dincolo de imaginea de film, dansul, ca act de crea
ţie, trebuie înţeles în toată complexitatea evoluţiei 

sale. Un film cu dans nu este un dans propriu-zis. 
Filmul este o impresie a dansului şi nu dansul 
in sine. 

- Care este ritmul apariţiilor cronicilor ? Care 
este ·viaţa 7Jentru un critic muzical, pentru un cri
tic coregraf în S.U.A. ? 

- ln ceea ce mă priveşte, pot să vă spun că nu 
sînt un critic care prin cronicile sale să aibă o 
participare periodică la una din revistele din 
New York. Nu am o slujbă permanentă, de aceea 
atunci cînd fac un comentariu la unul din specta
col-ele vizionate, nu analizez lucrurile în sine, ci pe 
măsură ce apar, încerc să înţeleg şi să urmăresc 

evoluţia fenomenului respectiv, în ansamblu. Viaţa 

muzicală a New York-ului este extrem de bogată. 

o singură revistă, care ia în consideraţie evenimen
tele artistice, nu poate acoperi multitudinea şi di
versitatea spectacolelor prin cele numai trei cronici 
pe săptămînă. Există totuşi şi un avantaj în acest 
lucru prin faptul că numărul respectiv al cronicilor 
ce apar permite o pătrundere mai în profunzime a 
actului de creaţie comentat. 

- Există o organizaţie a criticilor de artă ? 

- Există doar o asociaţie a criticilor cu un co-
mitet care tratează cu membrii săi numai probleme 
profesionale, nicidecum dreptul lor la muncă sau 
probleme administrative. Situaţia aceasta se dato
rează şi faptului că, în general, v1aţa artistică în 
S.U.A. nu reprezintă un punct de foarte mare in
teres pentru statul nostru. 

- Care sînt relaţiile profesionale şi umane ce .se 
stabilesc între critici şi dansatori ? 

- Nu există o tradiţie în legătură cu această re
laţie, deoarece criticul nu face parte din aceeaşi com
panie cu dansatorul. In general, există relaţii bune, 
dar întotdeauna cu o distanţă necesară. Am văzut 

foarte mulţi dansatori lucrînd, i-am admirat în spec
tacol, am sentimente prieteneşti faţă de ei , ·dar nu 
sint prietenii mei. 

Monica IONIŢA 
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